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سرمقاله

ضرورت پرسش از نسل آلفا 
ادامه از صفحه یک

و  ها  بچه  و  ها  طفل  تا  گرفته  نوزادان  از 
چهارده  زیر  حتی  سال،  دوازده  زیر  نوجوانان 
سال، نسل آلفا تلقی می شوند. » Baby « هم 
به معنی بچه است و هم خرُد سال. پس، با این 
استدلال ) کم سن و سال بودن ( ضرورت دارد 
از خصوصیات و ویژگیهای نسل آلفا و چگونگی 
شناخت آنان سؤال شود تا مفهوم و معنای نسل 
آلفا دانسته شود. ۶- بسیاری از مواقع استرس 
و ترس از بیماری و ناخوشی کودکان، والدین 
و  از صحت  اند  ناچار  و سرپرستان  مربیان  و 
سلامت و بهداشت نسل آلفا پرسش کنند. تا 
بتوانند مراقبتهای ویژه از نوزادان و کودکان را با 

دقت به انجام برسانند. 
   براستی، حفظ و نگهداری و مراقب از نسل 
دوران  دارد.  لازم  خاصی  مهارت  و  هنر  آلفا، 
بچگی » babyhood « دوران حساس و کلیدی 
برای سلامت و رشد کودکان و نسل آلفا است. 
۷- نسل آلفا، بیش از تمام نسل ها به پدر و 
مادر » خصوصاً مادر « وابستگی دارند. چون، 
نسل آلفا امتداد والدین خود هستند و استمرار 
مادر خود. زیرا، نسل آلفا، هنوز تجربه و دانش 
کافی برای آزادی مطلق خود را ندارند. مثل، بچه 
تر و  بهداشت،  از لحاظ تغذیه،  پرندگان  های 
خشک کردن، خواب، راه رفتن  و سایر نیازها؛ 
دستم بگرفت و پا بپا برد. ۸- ضرورت پرسش از 
نسل آلفا، از ضرورت آینده نگری و آینده سازی 
نشأت می گیرد. والدین و مربیان و مدیران دور 
اندیش و عاقل جوامع، همواره در فکر و دغدغه 
و  جامعه  و  کودکان سرزمین  و  ها  بچه  آینده 
کشور خود هستند. اندکی بیاندیشیم، نسل آلفا 
و نظام تعلیم و تربیت و مهد کودک ها و محل 
های نگهداری نوزادان و مربیان آنان، چقدر برای 
حاکمان و متولیان کشور، مهم و سرنوشت ساز 
است؟ نسل آلفا به زودی بزرگ می شوند و جای 
نسل زدِ را می گیرند، اماّ، هم اکنون نیاز به کمک 
دارند. بچه ها را به حال خودشان رها نکنیم. آنان 
آینده ما و جامعه هستند. ۹- ضرورت پرسش 
از نسل آلفا از ضرورت و نیازمندی به رشد و 
بالندگی و پیشرفت سرچشمه می گیرد. والدین 
و دلسوزان و عاقلان جوامع می دانند، پیشرفت 
یک کشور و جامعه در گرو داشتن نسل جوان 
هوشمند و آموزش دیده و پیشرو می باشد. فردا 
ها بزودی فرا می رسند و این نسل آلفا است که 
کوشنده و سازنده خواهد بود. نسلی که تربیت 
دانش  و  خِرد  و  عقل  و  مغز  بزرگی  و  ذهنی 
نداشته باشد، در ساختن آینده و حتی پیشرفت 
خود، دچار مشکل می شود و عقب می ماند. 
اهمیت  حایز  بسیار  آلفا  نسل  شناخت  پس، 
است. ۱۰- برای والدین و سرپرستان کودکان و 
نوجوانان » نسل آلفا « تحقق و نایل آمدن و 
رسیدن به آرزوها و آرمان های بزرگ و برجسته 
و ممتاز از هرچیزی با اهمیت تر و با ارزش تر 
است. برای این کار، پرسش در باره نسل آلفا 
شرط نخستین می باشد. امیدها، آرزوها و آرمان 
های نسل آلفا و والدین ایشان با شناخت فرصت 
آلفا ربط  ها، استعداد ها و چالش های نسل 
وثیق دارد. مقایسه کنید بچه های آموزش دیده 
و تربیت شده را با بچه های رها شده به حال 
خود. ۱۱- نسل های پیشین همیشه به نسل های 
پسین و جوان و نوجوان می گویند به انسان های 
موفق و پیروز نگاه کنند. این تجربه درست و 
موفقی است. آنان می خواهند کودکان خود در 
آینده از جمله افراد موفق و افتخار آفرین باشند.

پیوند  علمی  اشراف  و  شناخت  با  موفقیت 
راهی  تا  کنیم  سؤال  آلفا  نسل  باره  در  دارد. 
برای شناخت و آگاهی و تعامل بهتر گشوده 
در  استثناء،  بدون  آلفا  نسل  خود   -۱۲ شود. 
دنیای کودکی خود، آرزو دارند در بزرگسالی از 
سرآمدان و برجستگان جامعه و کشور خود و 
جهان باشند. مثلاً، بارانا هشت ساله می گوید، 
وقتی بزرگ شدم می خواهم یک معلم خوبی 
باشم. او بعد از چندین بار و در موقعیت های 
مختلف این آرزو و خواست خود را تکرار کرده 
با  است؛ معلم خوب. ۱۳- متولیان و مدیران 
هوش و آینده نگر، همواره، محتاج مشاوره های 
تا مسیر رشد و  خردمندان و دانایان هستند 
بالندگی نسل آلفا را هموار سازند و نقش آنان را 
در امور سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی 
و علمی، پیشاپیش و دور اندیشانه ببینند و 
عاقبت اندیشی کنند. فنلاند و دانمارک و آلمان 
و ژاپن و کره جنوبی و امریکا را ملاحظه کنیم. و 
از وضعیت اسفناک و عقب افتاده افغانستان 
و سوریه و اوگاندا و غیره، درس عبرت بگیریم. 
تمدن  و  فرهنگ  با  کشور  است،  ایران  اینجا 
دیرین. ۱۴- نسل آلفا همانند نسل زدِ متعلق و 
مربوط به جهان جدید و دنیای دیجیتال و عصر 
هوش مصنوعی هستند. دنیای جدید مؤلفه ها 
و عناصر تشکیل دهنده جدید و جدی است. 
اگر نسل آلفا را به دقت نشناسیم و از ماهیت 
و ویژگی های آنان غافل باشیم، در واقع، این 
نسل در جهان آینده و جدید سردرگم خواهند 
پرسش  آلفا  نسل  چگونگی  و  چرایی  از  شد. 
اگرچه  بماند.  باز  آنان  شناخت  راه  تا  کنیم 
اکنون نسل آلفا در منتهی الیه جمعیت زنده 
اماّ، بزودی  و حی و حاضر واقع شده است، 
در متن و واقعیت و اصل جمعیت جهان واقع 
خواهد شد و کشوری که در باره نسل آلفا دور 
اندیشی نکرده باشد، توسعه نیافته باقی خواهد 
ماند و نیروی اصیل و سازنده خود را از دست 
خواهد داد. و حتی، میراث گذشتگان را نیز بر 

باد خواهد داد.  
   باری، بچه ها و کودکان بالغ خواهند شد، 
لیکن، زمانی نسل موفق و فرهنگ ساز و آینده 
به  بلوغ جسمی،  بر  علاوه  که  شوند  می  نگر 
بلوغ عقلی و علمی برسند. خیلی از بزرگتر ها 
و پیران، هنوز در صغارت و کودکی باقی مانده 
اند! ما نیازمند به تغییر دیدگاه در زمینه نسل 
ها، خصوصاً نسل آلفا هستیم. بچه ها و کودکان 
وضعیت  بلکه،  آیند؛  نمی  بدنیا  مانده  عقب 
خانواده و جامعه و کشور آنان را موفق یا ناموفق 
می کند. کودکان کودن زاده نمی شوند، بلکه 
توسط سلطه جویان و جاهلان و برده سازان، از 
همسالان خود عقب می مانند. مهمترین خامی 
و عقلی  اندیشگی  نپختگی  و  بچگی، خامی  و 

است. » دقت لازم است.«

اخبار

وکیلی مطرح کرد
مذاکرات ایران و آمریکا؛ تعبیر 

کابوس رژیم صهیونیستی و 
سلطنت طلب ها

یک عضو هیات رئیسه مجلس دهم، تاکید 
کرد: اراده ایران و آمریکا علی رغم تمام کارشکنی 
مسیر  که  دهد  می  نشان  گرفته  صورت  های 

مذاکرات به نتیجه خواهد رسید.
با  ایسنا،  با  وگو  وکیلی در گفت  محمدعلی 
اشاره به دستاوردهای مذاکره غیرمستقیم بین 
ایران و آمریکا، بیان کرد: واکنش بازار به این 
مذاکرات نشان داد که تا به امروز چقدر تحریم 
کارساز بوده است و چقدر فضای اقتصادی ایران 
تحت تاثیر تحریم و این تقابل قرار دارد. بنابراین 
اگر این مذاکرات به نتیجه برسد، به لحاظ شکلی 
تاثیر تعیین کننده ای در اقتصاد حبابی ایران 
دارد. این اقتصاد حبابی با به نتیجه رسیدن این 

مذاکرات خواهد شکست.
در پس هیاهوها ایران و آمریکا مسیر را درست 

آمده اند
وی در ادامه اظهار کرد: تا به امروز نیز به رغم 
کارشکنی هایی که صورت می گیرد و با وجود 
دشمنانی که این مذاکرات دارد، خوشبختانه در 
پس این هیاهوها دو طرف مسیر را درست آمده 
اند. هر دو طرف گام های تاثیر گذاری برداشته 
اند و می توان گفت مذاکرات عمان خوب بوده 
به  را  خود  های  خواسته  تاکنون   ایران  است. 
کرسی نشانده است و ایران تعیین کرده است که 
میزبان مذاکرات کدام کشور  باشد. ایران دروند 

مذاکره را تعیین کرده است.
شرکای حاشیه ای در مذاکرات ایران و آمریکا 

حذف شده اند
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: چکیده محتوای مذاکرات نیز این بوده که ما 
به برجام سال۲۰۱۶ باز خواهیم گشت. برجامی 
که  تحولی  منتهی  بود.  ایران  خواست  که  بود 
در این مذاکره صورت گرفته است این بوده که 
مذاکره بین دو طرف اصلی است. شرکای حاشیه 
ای دیگر حذف شده اند. شرکای حاشیه ای فقط 
هزینه مذاکرات را بالا می بردند. امروز مذاکره 
بین دو طرف اصلی در حال انجام است. این 

کمک خواهد کرد تا ما زودتر به نتیجه برسیم.
بازنده اصلی مذاکرات ایران با آمریکا رژیم 

صهیونیستی است
تلاش  همه  صهیونیستی  رژیم  کرد:  تاکید  وی 
خود را کرد تا آمریکایی ها را وارد بازی نیابتی خود 
در جنگ با ایران کند. امروز این تکیه گاه دیرینه 
صهیونیست ها به سمت تعامل با ایران آمده است. 
بنابراین بازنده اصلی این مذاکرات رژیم صهیونیستی 
است. به نظر من هر که جای رژیم صهیونیستی بود  
حتما سکته می کرد. تلاش رسانه های معاند برای 
تضعیف جایگاه ایران نیز حاکی از دریوزگی جریانات 
برانداز است. این ها امید داشتند که کشور را از 
طریق جنگ ویران کنند تا شاید بر ویرانه راهی برای 

ورود آنان به کشور باز شود.
کاسبان تحریم به دنبال سنگ اندازی در مسیر 

مذاکرات هستند
وکیلی بیان کرد: آنها می خواستند به بهای 
ویران شدن ایران از طریق دشمن خارجی، بر 
این کشور حاکم شوند. این خواب آنان تعبیر 
نشد. امید آنان برهم ریخت. تمام وعده آنان این 
بود که کار تمام است و منتظر حمله به ایران 
بودند اما امروز در کمال ناباوری می بینند که 
آمریکا با ایران در حال مذاکره است. دکان بازار 
سلطنت طلب ها، براندازان، کاسبان تحریم و 
رژیم صهیونیستی با این مذاکرات برهم ریخته 
است. همه تلاش کاسبان تحریم، براندازان و 
رژیم صهیونیستی این است که این مذاکرات به 
نتیجه نرسد. مدام  نیز پالس منفی می فرستند 
تا حداقل برای چند روزی دلخوش باشند. اما 
معتقدم که اراده دو کشور نشان می دهد که 
مسیر این مذاکرات به نتیجه منتهی خواهد شد.

شمخانی خبر داد
۹ اصلی که تیم ایرانی مذاکرات را 

بر پایه آن دنبال خواهد کرد
شمخانی با بیان اینکه مذاکره کنندگان ایران با 
اختیارات کامل راهی رم شدند از ۹ اصلی گفت 
که تیم ایرانی مذاکرات را بر پایه دنبال خواهد کرد .

به گزارش ایسنا، متن یادداشت علی شمخانی در 
حساب کاربری وی در شبکه اجتماعی ایکس به 
این شرح است: مذاکره کنندگان ایران با اختیارات 
پایه  بر  را  توافقی جامع  تا  راهی رم شدند  کامل 
۹ اصل دنبال کنند: جدیت، تضمین، توازن،رفع 
تحریم، نه به مدل لیبی/امارات، اجتناب از تهدید، 
سرعت، مهار مزاحمین )مثل اسرائیل( و تسهیل 
سرمایه گذاری. ایران برای توافق متوازن آمده، نه 

تسلیم.

محمدجواد ظریف، از چهره های کلیدی حلقه اطراف 
پزشکیان در ایام انتخابات و کابینه در نهایت زیر فشار 
دبیری،  شهرام  شد،  گذاشته  کنار  تندروها  سنگین 
معاون پارلمانی دولت در پی یک افشاگری از سفرش 
به قطب جنوب در ایام نوروز با تصمیم رئیس جمهور 
برکنار شد و البته عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد دولت 

نیز با استیضاح از پاستور خداحافظی کرد.
و  راهبردی  معاون  دو  تکلیف  اخیر  روزهای  طی 
پارلمانی روشن شد و محسن اسماعیلی، حقوقدان و 
عضو سابق شورای نگهبان و مجلس خبرگان همزمان 
عهده دار این مسئولیت ها شد اما صندلی وزیر اقتصاد 

در ساختمان باب همایون همچنان بلاتکلیف است. 
گرچه مدت زمان قانونی برای معرفی وزیر پیشنهادی 
اما  نرسیده  پایان  به  هنوز  اقتصاد  وزارت  برای  جدید 
خبرها حکایت از آن دارد که به زودی گزینه پیشنهادی 
به مجلس معرفی خواهد شد. اما نام چه کسانی مطرح 
است؟ شاخصه های وزیر اقتصاد جدید چه باید باشد 
و چه اولویت هایی را باید پیگیری کند؟ آیا مجلس با 
دولت در انتخاب وزیر جدید تعامل و همراهی خواهد 

کرد؟ 
این سوالاتی است که خبرگزاری خبرآنلاین در گپ 
و گفت با احمدبخشایش اردستانی، اسماعیل کوثری، 
احمد فاطمی و فتح الله توسلی چهار نماینده مجلس به 

آنها پاسخ داده است.
بخشایش اردستانی: نام ۳ نفر برای وزارت اقتصاد 

مطرح شد اما...
احمد بخشایش اردستانی، عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس در گفتگو با خبرآنلاین، 
درباره شاخصه ها و ویژگی های وزیر جدید اقتصاد، 
بودیم وقتی وزیر  این مدت شاهد  اظهار داشت: در 
اقتصاد نداریم و همزمان مذاکره صورت گرفته است، 
دلار و سکه روند کاهشی پیدا کرده و ارزش پول ملی 
در  که  معناست  بدان  این  است.  کرده  پیدا  افزایش 
کشور ما بودن یا نبودن وزیر اقتصاد هیچ توفیری ندارد.
بخشایش اردستانی افزود: درکل وزیر اقتصاد باید 
از سیاست های کلی اقتصادی تمشیت کند و بانک 
مرکزی را با دیگر بانک ها هماهنگ کند و با خطوط کلی 
اقتصاد در ایران آشنا باشد. از آنجایی که خود رئیس 
اقتصادی  مسائل  کارشناس  که  کرده  تاکید  جمهور 
نیست، وزیر اقتصاد باید کسی باشد که نهادهایی که 
با اقتصاد، تجارت و سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
مرتبط هستند را تحت فرماندهی قرار دهد. همچنین 
باید کسی باشد که وزیر نفت، صمت و روسای بانک 

های اقتدار او را بپذیرند.
با  که  نبود  بلد  همتی  آقای  متاسفانه  افزود:  وی 
مجلس چگونه باید برخورد کند. من یک بار به ایشان 
گفتم؛ آقای وزیر مشکل شما این است که هیچ وقت 
با مجلس کار نکردی، فکر می کنی اینجا بانک مرکزی 
یا نهاد ریاست جمهوری است. فقط با یک حکم آمدی 
و نمی دانی که چطور باید با نماینده ها برخورد کنید. 
در زمان های بحران و مشکلات، مردم نمایندگان را 
سرزنش می کنند، زیرا مردم حریف وزرا و رئیس جمهور 
نیستند. در نتیجه وزیر باید به اظهارات نمایندگان توجه 

کند. مراوده دولت با مجلس بسیار موثر است.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه 
مجلس در خصوص اینکه آیا مجلس پس از برکناری 
عبدالناصر همتی، همچنان با دولت بر سر وزیر اقتصاد 

در  کرد:  تصریح  نه،  یا  کرد  خواهد  همکاری  جدید 
مجلس فعلی، حدود ۳۰ یا ۴۰ نفر حضور دارند که بر 
روی دولت سوارهستند و مابقی نمایندگان نیز دنباله 
است  این  مهم  نکته  ولی  نفر هستند.  همان ۳۰  رو 
که مجلس حساس شده است، در بار اول به دلیل 
سخنرانی خوب و اثرگذار آقای پزشکیان و اینکه از مقام 
معظم رهبری مایه گذاشتند، مجلس به صورت یکپارچه 
به همه وزرا رأی داد. اما بعد از روی کار آمدن وزرا، 
شروع به انتصاب افراد مختلف کردند و در این مرحله 

نتواستند انتظارات نمایندگان را برطرف کنند.
وی افزود: مردم در زمان بروز مشکل به دفتر نماینده 
رجوع می کنند و درخواست های خود را مطرح می کنند، 
خب، اگر وزیر کارش را به صورت درست انجام داده 
نیز راحت  نمایندگان  و  نمی افتد  اتفاقی  باشد چنین 
هستند. برخی از نمایندگان بر روی افراد منصوب شده 
یکسری نقطه نظراتی دارند ولی وزرا بعد از وزیر شدن 
به این نظرات بی توجهی می کنند، در نتیجه چنین 
اقداماتی بود که مجلس مقداری حساس شده است. 
بنابراین راحت رأی نخواهد داد. وزیر اقتصاد جدید باید 
یکسری برنامه های مشخص و کامل داشته باشد، زیرا 
معمولا وزرای اقتصاد همان برنامه ها و سیاست های 
کلی اقتصادی که ۴۶ سال است که درحال اجرا شدن 

است را لیست می کند و می گوید که برنامه دارد.
احمد بخشایش اردستانی در واکنش به این سوال که 
اولویت اقتصادی وزیر جدید در شرایط فعلی چیست؟، 
تاکید کرد: از آنجایی که مشکل جامعه ما پول ملی 

است، وزیر اقتصاد جدید باید ارزش پول ملی را اولین 
اولویت اقتصادی خود قرار بدهد. وقتی پول ملی بی 
ارزش های اخلاقی فرو می ریزد، مردم  ارزش شود، 
دست در جیب یکدیگر می کنند و به همدیگر تهمت 

می زنند.
این نماینده مجلس، درخصوص گزینه های مطرح 
شده برای پست وزارت اقتصاد بیان داشت: در پست 
وزارت اقتصاد اسامی آقایان طیب نیا و شمس الدین 
حسینی مطرح شده بود ولی تکذیب شد، البته یکی از 
نماینده های ادوار مجلس به نام آقای فتحی پور نیز 
اطلاع داده است که با او نیز در رابطه با وزارت اقتصاد 
گفتگو شده است. البته باید به این نکته توجه کرد که 
کسی که در این شرایط پست وزارت اقتصاد را قبول می 
کند، یا عاشق است یا دیوانه، زیرا بسیار کار سختی 

است، چون آبروی فرد در میان است.
کوثری: کسی با همتی پدر کشتگی نداشت اما...

و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  کوثری،  اسماعیل 
با خبرگزاری  نیز در گفتگو  سیاست خارجی مجلس 
وزیر  های  ویژگی  و  ها  شاخصه  درباره  خبرآنلاین، 
اقتصاد جدید، اظهار داشت: وزیر اقتصاد باید یک سر 
و گردن از تیم اقتصادی خود و بانک مرکزی بالاتر باشد 
و مسلط بر اقتصاد مقاومتی باشد. اقتصاد نظام جهانی 
یا همان لیبرال، خواست جمهوری اسلامی نیست. پس 
در نتیجه باید این سیاست گذاری به نحوی باشد که 
آن خواسته های کلی نظام که در جهت سرمایه گذاری 
برای تولید است، در ذهن و برنامه وزیر اقتصاد باشد. 

وزیر اقتصاد باید بتواند اداره کننده تیم اقتصادی دولت 
باشد.

کوثری درباره اولویت اقتصادی وزیر جدید در شرایط 
فعلی، تاکید داشت: وزیر اقتصاد باید به اندازه ای با 
نکرده  خدای  که  باشد  هماهنگ  هایش  زیرمجموعه 
زمانی پیش نیاید که کار را فقط خود شخص وزیر انجام 
دهد و زیرمجموعه هایش توجهی نداشته باشند و یا 
حتی موانعی را ایجاد کنند. اگر این اتفاق بیافتد، مسلما 
وزیر به اهدافش نخواهد رسید. در این مقطع، وزیر 
باید زیرمجموعه را کنترل کند و سیاست های کلان را با 
برنامه ریزی پیاده سازی کند و همچنین هماهنگی خود 

با مجلس حفظ کند.
این نماینده مجلس در خصوص اینکه آیا مجلس پس 
از برکناری عبدالناصر همتی، همچنان با دولت بر سر 
وزیر اقتصاد جدید همکاری خواهد کرد یا نه، توضیح 
داد: اگر وزیر انتخاب شده از سوی دولت امتحان خود 
را خوب پس داده باشد، قطعا مجلس با دولت همراهی 
خواهد کرد. اما درخصوص موضوع وزارت آقای همتی 
از وزارت  ایشان قبل  نکته توجه کرد که  این  به  باید 
از ایشان  از کمیسیون ها حاضر شدند،  در بسیاری 
سوال شد که با توجه به این موضوع که می خواهید 
قیمت دلار نیمایی را به قیمت آزاد برسانید تا رانت از 
بین برود، برنامه ریزی شما برای ثابت نگه داشتن این 
قیمت چیست؟ اما آقای همتی پاسخی برای این سوال 
نداشتند. کسی از نمایندگان با آقای همتی پدر کشتگی 
نداشت، بی برنامگی ایشان باعث این اتفاق شده است.

سخنگوی شورای نگهبان از اظهارنظر اعضای این شورای درباره ۸ 
مصوبه مجلس، ۷ اساسنامه و ۴ استعلام دیوان عدالت اداری خبر داد.

به گزارش ایسنا، هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی 
شورای نگهبان صبح شنبه -  ۳۰ فروردین ۱۴۰۴ - در نشست خبری به 
ارائه گزارشی از جزئیات فرایند بررسی های انجام شده در شورای نگهبان 
درباره مصوبات مجلس پرداخت و با بیان اینکه »طی یک ماه گذشته ۸ 
مصوبه مجلس، اساسنامه شرکت های دولتی و ۴ استعلام دیوان عدالت 
اداری از سوی شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است« عنوان کرد: 
طرح اصلاح قانون مجازات قاچاق اسلحه و مهمات و دارندگان سلاح 
و مهمات غیرمجاز با اصلاحات اخیر مجلس به تایید شورای نگهبان 

رسید.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا شورای نگهبان در مرحله فعلی 

پالرمو در مجمع  و   CFT بررسی به مصوبات در خصوص  رسیدگی 
تشخیص حضور پیدا می کنند گفت: در این فرایند اخذ نظر مشورتی 
از مجلس و  نمایندگانی  اما  نگهبان پیش بینی نشده است،  شورای 

شورای نگهبان در جلسات مجمع حضور پیدا می کنند.
در  نگهبان  شورای  نظر  درباره  همچنین  نگهبان  شورای  سخنگوی 
خصوص لایحه سرباز- قهرمان عنوان کرد: ما از مفاد این لایحه اطلاعی 
نداریم و در حال حاضر صرفاً کلیات آن در مجلس به تصویب رسیده 
است. بعد از تصویب جزئیات در صحن، ما در شورای نگهبان این 

موضوع را مورد بررسی قرار می دهیم.
طحان نظیف در پاسخ به پرسش ایسنا مبنی بر اینکه آیا شورای 
نگهبان بر اساس قانون این اختیار را دارد که در خصوص مفاد معاهدات 
و موافقت نامه های بین المللی که به تصویب مجلس می رسد ورود کند؟ 
تاکید کرد: بر اساس قانون اساسی مفاد معاهدات و موافقتنامه های 
بین المللی که به تصویب مجلس می رسد نباید مغایرتی با شرع قانون 
اساسی داشته باشد؛ این موضوع نیز جدید نیست و موارد مختلفی در 
این زمینه در گذشته وجود داشته که مجلس اصلاحاتی در ماده واحده 
مصوبه خود انجام داده یا با اصرار مجلس به مجمع ارجاع شده است؛ 

در این خصوصی ابهام حقوقی وجود ندارد.
شورای نگهبان ایراداتی نسبت به CFT داشته است

 CFT طحان نظیف در پاسخ به پرسشی درباره بررسی کنوانسیون های
و پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در خصوص الحاق 
دو کنوانسیون پالرمو و CFT، شورای نگهبان صرفاً ایراداتی نسبت به 
CFT داشته و درباره پالرمو ایرادی نداشته است؛ علت اینکه الحاق به 
کنوانسیون پالرمو در دستور کار مجلس قرار گرفته، ایرادات هیئت عالی 

نظارت مجمع و اصرار مجلس بر مصوبه خود است؛ ایرادات هیات عالی 
نظارت از سوی شورای نگهبان به مجلس ابلاغ می شود.

وی در پاسخ به این پرسش که با توجه به اظهار نظرات هیات عالی 
مجمع در خصوص مصوبات مجلس آیا قرار است مصوبات مجلس 
از سوی هیات عالی مجمع مورد رسیدگی قرار بگیرد و شورای نگهبان 
صرفاً در انتخابات ها نقش نظارتی خود را ایفا کند؟ تاکید کرد: خیر این 
برداشت درستی نیست بلکه شورای نگهبان مصوبات مجلس را از لحاظ 
تطابق با شرع و قانون اساسی بررسی می کند و هیئت عالی نظارت بر 
حسن اجرای سیاست های کلی نظام مجمع تشخیص مصلحت نظام بر 
اساس تفویضی که به این نهاد صورت گرفت، مصوبات مجلس را بر 

اساس مطابقت با سیاست های کلی نظام مورد بررسی قرار می دهد.
اصیل ترین عوامل موثر در مشارکت انتخاباتی، موضوعات معیشتی و 

عمل به وعده های مسئولان است
عضو حقوقدان شورای نگهبان همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا 
شورای نگهبان آسیب شناسی در خصوص کاهش میزان مشارکت در 
انتخابات انجام داده است؟ اظهار کرد: بر اساس پیمایش های علمی و 
نظرسنجی های متعدد دستگاه های مسئول اصیل ترین عوامل موثر در 
مشارکت با انتخاباتی موضوعات اقتصادی معیشتی و عمل به وعده های 
مسئولان است؛ با این حال سهم شورا ولو اندک هم باشد برای ما مهم 

است.
مواجهه  نحوه ی  درباره  دیگری  پرسش  به  پاسخ  در  نظیف  طحان 
شورای نگهبان با لایحه ارتقای امنیت زنان و تاکیدات رهبر انقلاب در 
این زمینه گفت: ما از محتوای لایحه اطلاعی نداریم و ان شاءالله بعدا 

از دریافت این مصوبه، درباره آن اظهارنظر می کنیم.

وزارت اقتصاد به چه کسی می رسد؟

راه سخت انتخاب وزیر اقتصاد
سه تغییر در عمر چندماهه دولت پزشکیان چیزی نبود که رئیس جمهور مستقر در پاستور انتظار آن را داشته باشد اما اتفاقی بود که با فشار مخالفان دولت 

از یک سو و تصمیم مجلسی ها از سوی دیگر رخ داد.

شورای نگهبان ایراداتی نسبت به CFT داشته استطحان نظیف عنوان کرد

کسی که در این 
شرایط پست 

وزارت اقتصاد 
را قبول می 

کند، یا عاشق 
است یا دیوانه، 
زیرا بسیار کار 
سختی است، 

چون آبروی فرد 
در میان است

نیده ها حکایت از آن دارد که اعضای شورایعالی فضای مجازی 
در آستانه تغییر هستند؛ هر چند که این ادعا در حد شنیده ها از 
برخی از اعضای این شورا است اما اگر رنگ واقعیت به خود بگیرد، 
می تواند به نفع دولتمردان برای برداشتن محدودیت های شبکه های 

اجتماعی باشد.
به گزارش خبرآنلاین طبق قانون، ماهی یکبار جلسات شورایعالی 
فضای مجازی باید تشکیل شود، اما از زمان تشکیل دولت چهاردهم 
تا به لحظه نگارش این گزارش، تنها ۵ بار این جلسات برگزار شده 
است، جلسه  ای که وقتی تشکیل می  شود، همه گوش به زنگ می 
شوند تا خبری خوش درباره رفع فیلترینگ از آن بشوند اما از زمان 
برداشتن محدودیت های دو پلتفرم واتس آپ و گوگل پلی تا به 
الآن، دیگری خبری از رفع فیلترینگ شنیده نشده است. انتظارات 
از دولت اما این نبوده است، درپی مخالفت های صریح مسعود 
پزشکیان با فیلترینگ شبکه های اجتماعی و شباهت دادن آن به 
قفس در ایام انتخابات ریاست جمهوری،  برخی توقعات از رئیس 
دولت چهاردهم این بود که او پس از رسیدن به کرسی قوه مجریه با 
زدن یک دکمه بتواند به مسدودسازی  ها پایان دهد. اما پیش بردن 
مسیر رفع فیلترینگ در جلسات شورایعالی فضای مجازی و مشخص 
نبودن سرنوشت گام دوم رفع محدودیت ها، نشان می دهد اختیارات 
پزشکیان در این شورا به حد کافی نیست یا نمی تواند در مقابل برخی 

اعضای تندرو شورایعالی فضای مجازی بایستد.  این روزها اما شنیده 
می شود دوره اعضای فعلی رو به اتمام است و تغییر در اعضای 
شورایعالی فضای مجازی نزدیک است، نگاهی اجمالی به اعضای این 

شورا و تصمیمات آنان انداخته ایم.
تنهایی دولت در یک شورای مهم 

شبکه های  محدودیت های  برداشتن  و  فیلترینگ  رفع  داستان 
اجتماعی به سادگی و با صدور دستور توسط رئیس جمهور امکان پذیر 
نیست، خاصه آنکه مرجع برخی فیلتر کردن هم خارج از دولت و 
این شورا بوده است. به همین سبب پزشکیان برای حل و فصل این 
وعده مهم، پرونده فیلترینگ را به ساختمان خیابان بیهقی برد اما تا 
به الآن به جز رفع فیلترینگ دو پلتفرم غیر مهم، نتوانسته گرهی از 
گره های پیچیده این پرونده باز کند. هر چند بررسی ها نشان می 
دهد که شبکه های اجتماعی به دستورات شورایعالی امنیت ملی، 
قوه قضائیه و کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه فیلتر شده اند اما این 
شورا نقش پررنگی در تداوم فیلترینگ دارد.  در واقع، از آغاز اولین 
فیلترینگ پلتفرم هایی مانند فیسبوک و توئیتر)ایکس( در سال ۸۸ 
تا اینستاگرام و ترزد در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۳، تا به الآن در دولت 
های محمود احمدی نژاد، حسن روحانی، ابراهیم رئیسی، اعضای 
شورایعالی فضای مجازی از تداوم فیلترینگ حمایت کردند. شاهد این 
ادعا نیز، اظهارات معاون اطلاع رسانی دفتر معاون اول رئیس جمهور 

است که در مصاحبه ای گفته بود: »بحث رفع فیلتر تنها در اختیار 
دولت نیست و شورای عالی فضای مجازی که در سال های گذشته 
تشکیل شده، مسئول این موضوع است. شهید رئیسی در سال آخر 
عمرشان به دنبال آن بودند که حداقل رفع فیلتر از پلتفرمی مانند 
گوگل پلی انجام شود، اما این موضوع به دلیل اینکه شهید رئیسی 
نتوانست اجماع سازی در شورای عالی فضای مجازی انجام دهد رفع 
فیلتر در دولت ایشان به نتیجه نرسید یعنی به عبارتی زور شهید 
رئیسی به شورای عالی فضای مجازی نرسید.« در دولت پزشکیان 
در  آنان  فیلترینگ، سهم  رفع  برای  با وجود تلاش های دولت  هم 
میان ۲۸ نفر اعضای شورای عالی فضای مجازی، فقط ۸ رأی است؛ 
مسعود پزشکیان )رئیس جمهور(، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
فناوری،  و  و تحقیقات  ارشاد اسلامی، وزیر علوم  و  وزیر فرهنگ 
وزیر آموزش و پرورش، وزیر اطلاعات، وزیر دفاع و معاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور. همین تعداد رأی نشان می دهد که پزشکیان 
و دولتمردانش در برابر شورایی که مخالف برداشتن فیلترینگ بوده 
در اقلیت است. مخالفانی که اکثر آنان در میان اعضای حقیقی 
شورایعالی فضای مجازی هستند اما حضور کمرنگی هم در میان 
اعضای حقوقی این شورا دارند. مانند رضا تقی پور، که از مخالفان 
شدید رفع محدودیت ها است و حتی درباره رفع فیلتر واتساپ گفته 
بود: »رفع فیلتر واتساپ خواسته دولت بود. من مخالف انجام این 

کار، بدون ایجاد قانون مندی و پذیرش حکمرانی بودم.« در واقع، تقی 
پور در حالی مدعی رفع فیلترینگ واتس آپ بدون پذیرش حکمرانی 
شده بود که طبق آخرین مصوبه شورایعالی فضای مجازی در سال 
۱۴۰۲، این امکان را برای مخاطبان ایجاد شده است تا به پیام رسان ها 
پذیر،  سازوکارهای حکمرانی  با حفظ  پرکاربرد  خارجی  و سکوهای 
دسترسی یابند. به بیان دیگر، براساس این مصوبه تنظیم گران بخشی 
موظف هستند در حوزه تنظیم گری خود، خدمات و سکوهای پرکاربرد 
خارجی را شناسایی و امکان فنی برای دسترسی کاربران به خدمات 
مفید خارجی را در قالب های حکمرانی پذیر مورد بررسی قرار داده و 
ضوابط ارایه خدمات یاد شده را به مرکز ملی فضای مجازی ارایه کنند.

اعضای شورا فضای مجازی باز هم تغییر خواهد کرد؟
تنهایی دولت در برابر موافقان فیلترینگ
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